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A GARANTIQA DIREKTET!   

Ne maradjon le a lehetőségeiről! 
Kattintson: 

EURÓPA 

ÉLLOVASAKÉNT 

A garanciaállomány 
GDP-hez viszonyított 
arányát tekintve.
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VEZETŐVÁLTÁS UTÁN KOMOLY KIHÍVÁSOK ELŐTT VEZETŐVÁLTÁS UTÁN KOMOLY KIHÍVÁSOK ELŐTT 
A GARANTIQA HITELGARANCIA ZRT. A GARANTIQA HITELGARANCIA ZRT. 

„KERESSÜK AZ ÚJ 
MEGOLDÁSOKAT”

Szabó István Attila személyében április eleje óta új vezető irányítja a Garantiqa 

Hitelgarancia Zrt.-t. Az új vezérigazgató nem előzmények nélkül érkezett a cég 

élére. Vállalati banki vezetőként aktív kapcsolatot ápolt az 1992 óta működő, a 

kis- és középvállalkozások hitelezését részben állami viszontgaranciával támo-

gató, részben piaci garanciavállalással segítő szervezettel, 2022 novembere óta 

pedig a társaság igazgatóságának elnökeként vett részt tevékenyen a Garantiqa 

üzletpolitikájának megvalósításában.  FOLYTATÁS A 2–3. OLDALON

LEGYEN KÉPBEN ÖN IS!
Nézze meg tájékoztató videóinkat!
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A fenntarthatóságról – 
érthetően  

A közvélekedéssel szemben a 

fenntartható fejlődés nem 

csupán a környezet-

védelemről szól, hanem 

a gazdaságról és a 

társadalomról is. 
A zöld-

fordulat előtt   

„Érdemes a 

fenntartható fejlődés 

témakörét komolyan venni, 

hiszen bolygónk egészsége, 

vagyis a létünk a tét” – szummáz 

lapunknak a Greenpeace 

Magyarország szakembere.

Egy zöldvállalat 
mindennapjai 

Tudatosan és szisztematikusan 

környezetkímélő eszközöket 

használnak, és minden 

folyamatot mérnek, 

nyomon követnek, 

fejlesztenek. Az elektromos 
járművek előnyei

Hazánkban folyamatosan nő az 

elektromos közlekedési eszközök 

száma. A trend nemcsak a 

környezetnek tesz jót, hanem 

a pénztárcának is.

CSAK A ZÖLDEN GONDOLKODÓ VÁLLALKOZÁSOK 
LEHETNEK A KÖVETKEZŐ ÉVEK BAJNOKAI

A JÖVŐ SZÍNRE LÉP
Összességében nem az a kérdés, hogy szükség van-e a zöldgondolkodásra és az abból 

eredeztethető megvalósítási tervekre, hanem az, hogy egy cég életében mikor jön el ez a 

pillanat? Ha pedig igaznak fogadjuk el ezt a megállapítást, az a jóslat is igazolást nyerhet, hogy 

pénzügyi oldalon várhatóan egyre nagyobb teret kapnak a fenntarthatósági célokra fi gyel met 

fordító finanszírozási megoldások.  

FOLYTATÁS A 8. OLDALON

KÜLÖNSZÁM
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FOLYTATÁS A CÍMOLDALRÓL

– Búza Évát váltotta tavasz-
szal a Garantiqa élén. A ve-
zérigazgató személyén kí-
vül mi minden változik idén 
a garanciaintézménynél?  

– A Garantiqa a fennállásának 

30. évfordulóját tavaly rekord-

eredménnyel ünnepelte. Ilyen 

siker után sehol nem szoktak 

drasztikus változásokat végre-

hajtani – én sem tervezek ilyes-

mit. Természetesen, mint minden 

váltásnál, most is szóba jöhetnek 

kisebb változások, változtatások, 

de azt gondolom, az a teljesít-

mény, amit munkatársaim letettek 

az asztalra – például az, hogy ta-

valy júniusban, a Krízis Garancia-

program kifutásának hónapjában 

a Garantiqa 460 milliárd forint ér-

tékű hitel mögé vállalt garanciát, 

ami lényegében a 2016-os teljes 

évi garanciaállomány mértéké-

nek felel meg –, azt mutatja, hogy 

profi, elhivatott, a kihívásokhoz 

gyorsan alkalmazkodni tudó kol-

légákat örökölhettem Búza Évától. 

Így nincs ok az érdemi változta-

tásra. Ráadásul az elmúlt hóna-

pokban az igazgatóság elnöke-

ként már aktívan részt vettem a 

Garantiqa munkájában, így tehát 

a munkaszervezet teljesítménye 

mellett az idei üzleti terv és a stra-

tégia kialakításának is részese 

voltam, így ezen a téren sincs in-

doka a komolyabb átalakításnak.

– Ahogy Ön is említette: 
a cég tavaly is rekordévet 
zárt, hiszen 28 százalék-
kal, 2473 milliárd forint-
ra emelkedett a cég ke-
zességvállalási portfóliója. 
Jól sejtjük, hogy idén ezt 
az eredményt képtelenség 
megismételni a hitelpiac 
visszaesése miatt?

– Az elmúlt évben a vállalati 

szektor hitelállománya 13,8, ezen 

belül a számunkra kiemelten fon-

tos kkv-szektor hitelállománya 

12,7 százalékkal emelkedett, mi-

közben mi ennek a duplájával, 28 

százalékkal növeltük a garanciaál-

lományunkat. Ezzel pedig immár 

3064 milliárd forint hitel felvételé-

hez segítettük hozzá a vállalko-

zásokat. A kkv-szektor számára 

folyósított hitelek 40,9 százalé-

ka mögött áll ott a garanciánk, 

vagyis lassan elérjük azt a szin-

tet, hogy minden második kkv-hi-

tel a Garantiqa kezességvállalá-

sának köszönhetően jön létre. Ez 

STABIL MŰKÖDÉSI MODELLBEN KÉSZÜL AZ ÚJ KIHÍVÁSOKRA A HAZAI KKV-SZEKTOR LEGFONTOSABB GARANTŐRI 

„A CÉLOKAT CSAK FOL
FEJLŐDÉS MELLETT LE
Szabó István Attila, a Garantiqa Hitelgarancia Zrt. új vezérigazgatója

SZABÓ ISTVÁN ATTILA: 

A kkv-szektor számára folyósított hitelek 

40,9 százaléka mögött áll ott a ga-

ranciánk, vagyis lassan elérjük azt 

a szintet, hogy minden második 

kkv-hitel a Garantiqa kezesség-

vállalásának köszönhetően jön 

létre.

az eredmény – kiegészülve test-

vérszervezetünk, az Agrár-Vállal-

kozási Hitelgarancia Alapítvány 

(AVHGA) teljesítményével – azt 

jelzi, hogy GDP-arányosan, nem-

zetközi szinten Magyarországon 

volt a legmagasabb a garancia-

állomány: a hazai 4,4 százalékos 

garanciapenetráció a 

Garanciaszervezetek 

Európai Szövetségébe 

(AECM) tartozó tag-

országok átlagos 1,4 

százalékos értékének 

több mint háromszo-

rosa. Vagyis a tavalyi 

évben így a magyar 

kkv-k számíthattak a 

legnagyobb arányban arra, hogy 

hitelhez jutásukat garanciaintéz-

mények kezességvállalása támo-

gatja majd. De garantálni csak azt 

a hitelt lehet, amire szerződnek a 

cégek, márpedig ahhoz, hogy bő-

vüljünk, hitelezésre van szükség. 

Tér lenne a növekedésre, hiszen 

a vállalati szektor hitelállománya a 

hazai GDP mindössze 19,08 szá-

zalékára rúg, szemben az EU 35,2 

százalékos arányával, de figyelem-

be kell venni, hogy a jelenlegi gaz-

dasági környezet, a szépen csök-

kenő, ám rendkívül magas szintről 

visszatérő infláció és kamatszin-

tek egyelőre nem támogatják az 

érdemibb hitelfelvételt. Az MNB 

hitelezési felmérésére válaszo-

ló bankok 52 százaléka a hosszú 

lejáratú forinthitelek iránti kereslet 

visszaesését jelez-

ték, ráadásul vélemé-

nyük szerint az elmúlt 

hónapokat megtá-

masztó, likviditási célú 

hitelkereslet is csök-

kenni fog a korábbi 

időszakhoz képest. 

Ha ez így lesz, akkor 

értelemszerűen a mi 

teljesítményünkre is hatással lesz. 

Ezzel természetesen terveztünk is, 

mindenesetre egyelőre az a hely-

zet, hogy az új kezességvállalási 

állományunk az év első 5 hónap-

jában felette volt az üzleti tervek-

ben szereplő mértéknek. 

– A vállalati hitelezést a 
Széchenyi Kártya Program 
és a Baross Gábor Újraipa-
rosítási Hitelprogram hajtja 
az idén. Ezeken kívül van-e 

egyáltalán élet a kkv-hitel-
piacon? Mit látnak a nem 
kamattámogatott hitelek-
nél, ki vesz fel ma ilyet?

– A vállalati hitelpiacon folyó-

sított piaci hitelek átlagos kamat-

szintje az MNB adatai szerint csak 

nagyon lassan csorog lefelé, ápri-

lisban is 16-17 százalékos szinten 

mozgott. Ilyen kamatszintek mellett 

teljesen érthető, hogy a reális üzle-

ti tervvel rendelkező vállalkozások 

érdemi mértékben nem támasz-

tanak hiteligényt. Ugyanakkor fon-

tos felhívni a figyelmet arra, hogy 

a vállalkozások az elmúlt években 

is kimaxolták a piaci kamatszintek-

nél rendre alacsonyabb hitelteher-

rel bíró támogatott hitellehetősé-

geket – a vállalati hitelezési piac 

lényegében az MNB Növekedé-

si Hitelprogramjának megjelené-

se óta támogatotthitel-vezérelt, a 

kkv-szektorban pedig még ennél 

is régebb óta a kamat- és garan-

ciadíj-támogatással bíró Széchenyi 

Kártya Program számít a fő driver-

nek. Az elmúlt évben 3700 milliárd 

forint értékű támogatott hitel se-

gítette a vállalkozásokat, és igen, 

az idei év első felében lényegében 

csak támogatott hitelezés folyt. Ez 

a Garantiqa szempontjából is fon-

tos, hiszen a támogatott hitelek 

túlnyomó része mögött a társa-

ság garanciavállalása áll – persze, 

attól sem kell tartani, hogy a piaci 

hitelek előretörésével háttérbe szo-

rulnánk. Egy tavalyi, banki part-

nereink körében végzett felmérés 

szerint valamennyi partnerintéz-

mény folytatni szeretné az együtt-

működést a Garantiqával, 72 szá-

zalékuk pedig a korábbiaknál is 

nagyobb mértékben támaszkodna 

a garanciaintézmény támogatásá-

ra. Az idei év egyik fontos kihívá-

sa lesz számunkra, hogy milyen új 

megoldásokkal tudunk segíteni a 

hazai kkv-szektornak, amik nem 

támogatott hitelekhez kapcsolód-

nak, vagy nem a központi költség-

vetést terhelő konstrukciók.

– A Széchenyi Kártya te-
rületén mit vár a program 
július 1-je utáni meghosz-
szabbításától? A fő kondíci-
ók változatlansága mellett 
milyen finomhangolás jöhet?

– Nagyon fontosnak tartom, 

hogy – a korábbi években azért 

Természetesen 
folyamatosan 
keressük az új 
megoldásokat, az új 
utakat: jól láthatóan 
az egyik fontos új 
irány, ami felé el 
kell indulnunk, az 
a fenntarthatóság 
kérdése.

LA: 

ra folyósított hitelek 

tt áll ott a ga-

an elérjük azt 

en második 

kezesség-

etően jön 



 I. SZÁM | 2023. JÚNIUS | 3HITELGARANCIA KIS- ÉS KÖZÉPVÁLLALKOZÁSOK ÜZLETI LAPJA

SIKERESSÉG | A VÁLLALKOZÁSOK MÖGÖTT

Az idei év egyik 
fontos kihívása 
lesz számunkra, 
hogy milyen új 
megoldásokkal 
tudunk segíteni a 
hazai kkv-szektornak, 
amik nem támogatott 
hitelekhez 
kapcsolódnak, vagy 
nem a központi 
költségvetést terhelő 
konstrukciók.

néha tapasztalt bizonytalansá-

gokhoz képest – most mind az 

ügyfelek, mind a bankok és mi 

mint garantőrszervezet is bizto-

sak lehetünk a folytatásban, hi-

szen az elmúlt év végén meg-

hirdetett konstrukciók nemcsak 

június végéig, hanem az év vé-

géig élnek. Ennek ellenére – az 

eddigi tapasztalataink szerint – a 

KAVOSZ most is igyekszik majd 

a vállalkozások legaktuálisabb 

kihívásaira megfelelő konstruk-

ciós változásokat végrehajtani, 

új termékköröket bevonni. Nem 

árulok el titkot, hiszen bejelen-

tésre került, hogy a közeljövő-

ben a Széchenyi Kártya Program 

újabb hitelcéllal, a fenntarthatósá-

got célzó beruházások finanszí-

rozását célzó elemmel bővülhet. 

A Széchenyi Kártya Program kez-

detektől fogva kiemelt szerepet 

játszik a Garantiqa életében is, hi-

szen ennél a terméknél jellemző-

en nem választható, hanem au-

tomatikus a kezességvállalásunk. 

Az elmúlt évben futó két prog-

ram (a Széchenyi Kártya Plusz és 

MAX) által hajtott új üzleteknek 

köszönhetően a Széchenyi Kár-

tya Program keretében vállalt új 

kezességek volumene 2022-ben 

37 százalékkal, 289 milliárd fo-

rinttal növekedett az előző évhez 

képest, és átlépte az 1000 milliár-

dos értéket.

– A Baross Gábor Újra-
iparosítási Hitelprogram-
ban – tudomásunk sze-
rint – nem játszik szerepet 
a Garantiqa. Miért alakult 
így? Észszerűnek tartja, 
hogy legközelebb egy ha-
sonló programban Önök is 
részt vegyenek, vagy en-
nek jól érthető korlátai 
vannak?

– A válasz relatív egyszerű: a 

Baross programban hitelekkel 

megcélzott vállalati kör fókuszá-

ban inkább a nagyvállalatok vol-

tak, ezek pedig nem tartoznak a 

Garantiqa célcsoportjába, hiszen 

mi döntő többségében a hazai 

kkv-szektor hitelezését segítjük. 

Persze a program meghirdetése-

kor megvizsgáltuk a kezességvál-

lalás lehetőségét, és zajlottak is 

tárgyalások a lehetséges szerep-

vállalásunkról, de látni kell, hogy 

a friss és olcsó forrás iránti ke-

reslet olyan hatalmas volt, hogy 

gyorsan gazdára talált a teljes 

keretösszeg. Ráadásul a Baross 

Gábor program keretében folyó-

sított hitelek egy része már ko-

rábban letárgyalt hiteldöntés volt, 

ahol nem volt érdemes újranyitni 

a szerződéses folyamatot. Szóval 

ebben a programban nem ve-

szünk részt, de ahogy eddig, úgy 

a jövőben is minden új hitelter-

mék esetében készen állunk arra, 

hogy az adott kölcsön nyújtásá-

nak hitelezési kockázatát kezes-

ségvállalásunkkal tompítsuk, és 

így szélesítsük az igénybe vevők 

körét, ezzel is beteljesítve fő kül-

detésünket: a kis- és középvállal-

kozások hitelfeltételeinek meg-

könnyítését.

– Hogy alakulnak a ga-
rancialehívások? A tavaly 
nyáron elkezdődött ener-
giaválság vagy a recesszió 
hatására voltak kritikusabb 
hónapok az utóbbi egy év-
ben?

– A Garantiqa mindig is kon-

zervatívan tervezett, és ehhez 

már csak azért is ragaszkodnunk 

kell, mert kezességeink mögött 

85-90 százalékban állami vi-

szontgarancia áll, tehát felelősen 

kell gondolkodnunk az adófize-

tők pénzéről. Már az elmúlt évre 

is a garancialehívások arányának 

emelkedésével számoltunk, cél-

tartalék-állományunkat a 2021. 

végi 1,95 százalékról – a komoly 

állománybővülés ellenére – ta-

valy decemberre 2,46 százalék-

ra emeltük. Az elmúlt évben a 

kezességbeváltások volumene 

természetesen növekedett, ám 

mindössze 34,3 milliárd forintot 

tett ki, ami az üzle-

ti tervben előzete-

sen prognosztizált 

értéknek mindössze 

58 százalékát jelen-

ti. Az MNB Stabilitá-

si Jelentése szerint 

a kkv-szektorban a 

nem fizető hitelek 

aránya az év ele-

jén stabilitást muta-

tott, 4,4 százalékon 

állt, a mi kezességbeváltásaink 

is a tervek alatti szinten alakul-

nak. Mindez szerintem – a hitele-

ző bankok és a Garantiqa felelős 

üzletpolitikájának igazolása mel-

lett – a magyar gazdaság műkö-

dőképességének is fontos muta-

tója, hiszen azt igazolja, hogy a 

hazai vállalkozások a válság előtti 

években sokat erősödtek, és az 

immár három éve tartó gazdasá-

gi nehézségeken – megfelelő ál-

lami segítség mellett – is képe-

sek úrrá lenni.

– Vannak-e még kiakná-
zatlan lehetőségek a ter-
mékszintű innováció, a 
viszontgaranciák vagy a di-
gitális folyamatok területén? 

– Ahogy korábban említet-

tem, lassan eljutunk oda, hogy 

két kkv-hitelből az egyik már a 

Garantiqa közreműködése mellett 

kerül folyósításra, így azt gon-

dolom, akár hátra is dőlhetnénk. 

Ám a célokat csak folyamatos 

fejlődés mellett lehet elérni. Épp 

ezért szeretnénk a korábbiaknál 

is gyorsabbá, zökkenőmenteseb-

bé tenni a garanciavállalásokat: a 

digitalizációs, innovációs törek-

véseink ebben az évben a belső 

folyamataink még áramvonala-

sabbá tételét célozzák. Az eddig 

kialakított rendszerünk is gyors, 

akár 1-2 napos átfutási határidő-

vel képesek vagyunk a kezes-

ségvállalási nyilatkozatot kiállítani; 

a cél az, hogy ezt a folyamatot 

a rögzítési hibák és hiánypótlá-

sok ne lassítsák. Folyamatosan 

dolgozunk azon, hogy növeljük a 

portfóliógaranciás termékek ará-

nyát; itt voltak előzetes félelmek 

a portfólióminőséggel kapcsolat-

ban, ám ezek nem igazolódtak. 

A banki partnerek – már csak 

saját kockázatuk miatt is – fele-

lősen álltak hozzá a kérdéshez. 

Ugyanakkor természetesen folya-

matosan keressük az új megol-

dásokat, az új utakat: jól látható-

an az egyik fontos új irány, ami 

felé el kell indulnunk, 

az a fenntarthatóság 

kérdése. A Magyar 

Nemzeti Bankkal és 

a partnerbankokkal 

közösen gondolkodva 

el kell jutunk a „zöld” 

garancia konstrukció-

hoz. Nemcsak azért, 

mert a fenntartható-

sági szempontok ér-

vényesülése egyértel-

mű szabályozói elvárás is, hanem 

a jól felfogott üzleti érdekünk is 

ezt diktálja. Másrészt kiemelten 

fontos feladatunk, hogy tovább 

bővítsük garanciavállalási tevé-

kenységünket anélkül, hogy ez 

komolyabb terhet rakna a költ-

ségvetésre. Ebben a tekintetben 

hamarosan egy új, rendkívüli je-

lentőségű megállapodásról tu-

dunk majd beszámolni.

INTÉZMÉNYE 

YAMATOS 
HET ELÉRNI”

EURÓPA 
ÉLLOVASAKÉNT
MAGYARORSZÁG Az elmúlt évben fajlagosan 
Magyarországon támogatta a legtöbb intézményi 
kezességvállalás a kis- és középvállalkozói (kkv) 
szektort – derült ki a Garanciaszervezetek Euró-
pai Szövetsége (AECM) legfrissebb elemzéséből. 
Magyarország Franciaországot és Portugáliát 
megelőzve a dobogó tetején végzett a garancia-
állomány GDP-hez viszonyított arányát tekintve. 
A hazai 4,4 százalékos garanciapenetráció az 
AECM-tagországok átlagos 1,4 százalékos érté-
kének több mint háromszorosa. [GARANTIQA]

Miközben tavaly Európában a 

garanciaszervezetek szerep-

vállalása visszaszorult, ke-

zességvállalásuk értéke az 

uniós GDP 1,8 százaléká-

ról 1,4 százalékra mérséklő-

dött, addig Magyarországon 

a két garanciaszervezet, a 

Garantiqa Hitelgarancia Zrt. 

és az Agrár-Vállalkozási Hitel-

garancia Alapítvány (AVHGA) 

megnövekedett teljesítmé-

nyének köszönhetően a GDP 

4,4 százalékára növekedett a 

kezességvállalási állomány. 

– Ez Európában a legma-

gasabb értéknek számít, a 

tavalyi évben így a magyar 

kkv-k számíthattak a legna-

gyobb arányban arra, hogy 

hitelhez jutásukat garancia-

intézmények kezességvállalá-

sa támogatja majd – mond-

ta el lapunknak dr. Nagy 

Róbert, a Garantiqa Hitel-

garancia Zrt. vezérigazgató- 

helyettese. 

Az év során a Garantiqa 

kezességvállalási ál-

lománya 28 száza-

lékkal, az AVHGA 

állománya 6,5 

százalékkal 

növekedett. 

A ga  rancia-

szerve-

zetek 

hangsú-

lyosabb 

sze rep-

vál la lá sát az 

állam által nyújtott viszontga-

rancia biztosította.

A dinamikusabb garancia-

vállalás a magas infláció val és 

magas hitelkamatokkal ter-

helt időszakban számottevő-

en hozzájárult ahhoz, hogy a 

hazai vállalkozások hozzáférje-

nek a működésük fenntartásá-

hoz elengedhetetlenül szük-

séges állami kamattámogatás 

mellett nyújtott hitelekhez, a 

tavaly júniusban kifutó krízishi-

telekhez, majd az ősztől elér-

hető Baross Gábor Újraiparo-

sítási Hitelprogram, illetve az 

év során megújult Széchenyi 

Kártya Program hiteltermékei-

hez. Összessé-

gében hazánk-

ban minden 

harmadik kkv 

hitelfelvéte-

lét támogatta 

állami hátterű 

hitelgarancia.

Garanciaállomány aránya a GDP-hez viszonyítva  Forrás: AECM
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Nagy Róbert
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MAGYARORSZÁG  Jelentősen nehezítik az üzleti 
tervezést és a vállalkozások napi működését a hek-
tikusan mozgó devizaárfolyamok, amelyek rontani 
is tudják egy cég eredményességét. De hogyan 
lehet ezt kivédeni? Mutatjuk! [GARANTIQA]

A Raiffeisen Bank által kínált FX 

Forward szolgáltatással a napi 

árfolyamkockázat, az árfolyamok 

folyamatos figyelése és az állan-

dó idegeskedés mellőzhető, hi-

szen akár fél évre előre fixálható 

a kívánt deviza árfolyama induló 

fedezet bevonása nélkül, jelen-

tősen megkönnyítve a jövőre vo-

natkozó üzleti kalkulációkat.

MILYEN KOCKÁZATOKAT 
LEHET KIVÉDENI 
AZ FX FORWARD 
SZOLGÁLTATÁSSAL?

1) Hirtelen árfolyamváltozás 

esetén a külföldről megren-

delt termék vagy szolgálta-

tás végül jelentősen drá-

gább lesz.

2) Nagy összegű ügyletnél 

a kedvezőtlen irányú 

árfolyam mozgás hatással 

lehet a vállalkozás nyeresé-

gességére.

3) Egy vártalan erősödés az ere-

detileg tervezettnél alacso-

nyabb bevételt generálhat.

MI TÖRTÉNIK PONTOSAN?
Egy határidős devizaügylet kere-

tében az üzletkötés pillanatában 

rögzítik az ügylet összegét, az 

árfolyamot és a lejáratot, de ma-

gára a pénzügyi teljesítésre csak 

az előre meghatározott lejára-

ti napon kerül majd sor. Ezzel a 

módszerrel egy későbbi nagyobb 

árfolyamváltozás sem jelent ve-

szélyt az üzleti tranzakció ered-

ményességére.

A 10 000–200 000 euró vagy 

annak megfelelő forint vagy dol-

lár összeghatárok között fixál-

ható ügyletek elsősorban az 

export-import tevékenységet 

végző, valamint a jelentős de-

vizaváltási forgalmat bonyolító 

kereskedelmi ágazatban műkö-

dő vállalkozásoknak előnyös, de 

bárki másnak is, akinek fontos a 

kiszámíthatóság és a tervezhe-

tőség. Sok esetben ugyanis ne-

gyedéves vagy -fél éves terveket 

kell készíteni, de ha a másnapi 

árfolyam is bizonytalan, ez nem 

könnyű feladat.

A Raiffeisen Bank mindezt egy 

bárhonnan elérhető online felüle-

ten keresztül könnyíti meg, ahol 

kedvező, folyamatosan frissülő, 

valós idejű forint-, euró- és dollár-

árfolyamok közül lehet választani, 

illetve azokat a kívánt szinten elő-

re rögzíteni.

SZÜKSÉG LENNE EGY 
MEGBÍZHATÓ PARTNERRE?
A Raiffeisen Banknál dedikált 

kapcsolattartó segíti Önt üzle-

ti döntéseiben, a megfelelő ban-

ki megoldás kialakításában vagy 

kiválasztásában, és segít banki 

ügyei intézésében. Széles körű ter-

mékkínálat áll a bank üzleti ügyfelei 

rendelkezésére: a számlavezetési, 

a Cash Management szolgáltatá-

sok, a kedvezményes euró-, dollár, 

forintszámlanyitás, a sokféle finan-

szírozási és értékpapír-konstrukci-

ók mellett fenntartható megoldá-

sokból is lehet választani.

www.raiffeisen.hu/FXforward   |   www.raiffeisen.hu/kkv 
A tájékoztatás nem teljes körű. A határidős ügylet rendkívüli kockázatú termék. A határidős ügyeletekkel kapcsolatos további információk elérhetők a raiffeisen.hu oldalon, valamint a személyes kapcsolattartóknál.

TOVÁBBI RÉSZLETEK AZ ÁRFOLYAMFIXÁLÁSRÓL ÉS A RAIFFEISEN BANK ÜZLETI SZOLGÁLTATÁSAIRÓL A KÖVETKEZŐ LINKEKEN OLVASHATÓK: 

A RAIFFEISEN BANK FX FORWARD SZOLGÁLTATÁSA JELENTŐSEN MEGKÖNNYÍTI AZ ÜZLETVITELT

HAGYJA MÁSRA 
AZ ÁRFOLYAMKOCKÁZATOT!
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BOLYGÓNK MEGMENTÉSE ÉRDEKÉBEN 

ELENGEDHETETLEN A ZÖLDFORDULAT

IRÁNYVÁLTÁSBAN
MAGYARORSZÁG Minden fejben dől el, tartja a 
mondás; a fenntarthatóságra tehát lehet tudato-
san törekedni, és konkrét lépéseket tenni a meg-
valósítására. „Érdemes ezt a kérdést komolyan 
venni, hiszen bolygónk egészsége, vagyis a 
létünk a tét” – szummáz lapunknak a Greenpeace 
Magyarország szakembere. [GARANTIQA]

„Ahhoz, hogy meg tudjuk vé-

deni a minket körülvevő termé-

szetet, ismernünk és szeretnünk 

kell, illetve tudnunk kell azt is, 

hogy hogyan őrizhetjük meg an-

nak sokszínűségét” – vélekedik 

Perger András, a Greenpeace 

Magyarország klíma- és energia-

kampány-felelőse.

A környezetvédelmi világszer-

vezet magyarországi irodája több 

kutatást is végzett, amelyekből 

kiderült: a magyarok többsé-

ge látja, hogy fel kell hagynunk 

az erőforrás-pazarló gazdasági 

rendszerekkel, és az élet minden 

területén elsőbbséget kell adnunk 

a nyersanyag-takarékosságnak, 

az energiahatékonyságnak.

A vállalkozások szintén érde-

keltek abban, hogy Magyaror-

szág olyan országgá fejlődjön, 

amely megvédi természeti 

erőforrásait, illetve – ha szük-

séges – helyreállítja a sérült 

ökoszisztémákat.

„A biológiai sokféleség 

megőrzésének szempontjait 

minden ágazat döntéshozata-

lában prioritásként kell kezelni” 

– hangsúlyozza a környezetvé-

delmi szakember.

A vállalkozások számára 

a fenntarthatóvá válás egyik 

alappillérének a zöld üzleti tervet 

tartja, amely egyértelmű irányt 

mutat a 2040-es valódi karbon-

semlegesség elérésére; garan-

tálja, hogy a vállalat a földi élet 

fenntartó rendszereit nem terheli 

túl, és biztosítja a munkavállalók 

jogait. Egy, a fenntarthatóságot 

szem előtt tartó vállalat szakít az 

„egyszer hasz-

nálatos kultú-

rával”, maxi-

malizálja a 

nyersanyag- 

és energiatakarékosságot, és 

gondoskodik róla, hogy minél 

kevesebb hulladék keletkezzen. 

Emellett az ellátási láncok lerö-

vidítésével csökkenti a feldolgo-

zás-, a csomagolás- és a szállí-

tásigényt.

Az érdemi zöld pénzügyi for-

dulathoz azonban a kereskedel-

mi bankokra is szükség van.

Nem véletlen, hogy a Ma-

gyar Nemzeti Bank 2021-ben a 

hitelintézeteknek Zöld Ajánlást 

készített. Perger András tapasz-

talatból tudja, hogy a zöld ci-

vil szervezetek hatalmas szak-

mai tudással rendelkeznek arról, 

hogy milyen elveket, jó gyakorla-

tokat kellene a döntéshozóknak, 

a cégeknek és a magánembe-

reknek követnie ahhoz, hogy 

fenntarthatóvá váljon az életünk.

A Greenpeace elsősorban a 

döntéshozókra szeretne nyo-

mást gyakorolni, de „emellett 

igyekszünk gyakorlati segítséget 

is adni a cégeknek, hogy fenn-

tarthatóbbá váljanak”.

MAGÁNEMBERKÉNT ÉS CÉGKÉNT A FENNTARTHATÓ FEJLŐDÉS KOORDINÁTARENDSZERÉBEN

EGÉSZSÉGES SZEMLÉLETTEL
MAGYARORSZÁG A fenntartható fejlődés jegyé-
ben gondolkodunk, ha olyan döntéseket hozunk, 
amelyek a jelen generációk szükségleteit fi gye-
lembe véve nem károsítják a bolygót, és bizto-
sítják a jövő generációi számára is az egyenlő 
esélyeket, megélhetést, illetve a megfelelő életfel-
tételeket. Egy kis fogalommagyarázat következik. 
[GARANTIQA]

A fenntarthatóság nem csu-

pán a környezetvédelemről szól, 

hanem a gazdaságról és a tár-

sadalomról is, éppen ezért a 

fenntarthatóság három pillé-

re a környezeti, a gazdasági 

és a társadalmi fenntartható-

ság. A környezeti fenntartható-

ság azt jelenti, hogy meg kell 

óvnunk a természeti erőforrá-

sokat, és minimalizálnunk kell a 

káros anyagok kibocsátását; a 

gazdasági azt, hogy az embe-

ri tevékenységekkel összefüg-

gésben a gazdasági növekedés 

fenntartható legyen, és a 

jövedelemelosztás igazságos; 

a társadalmi pedig azt, hogy 

a társadalmi egyenlőséget és 

a szociális stabilitást biztosíta-

nunk kell.

EZT ÉRTJÜK... DE HOGYAN 
VALÓSÍTHATÓ MEG?
A fenntarthatóság felé vezető út 

olyan környezetkímélő megol-

dásokkal van „kikövezve”, mint 

például a megújuló energiafor-

rások, a környezetbarát közle-

kedési eszközök használata, az 

energiahatékony házak és épü-

letek, a hulladékcsökkentés és a 

tudatos fogyasztás. Ha a fenn-

tarthatóság célként fogalmazó-

dik meg, akkor prioritást élvez 

az energiahatékonyság, az új-

rahasznosítás, az egészséges 

életmód, illetve a helyi termékek 

előnyben részesítése.

Az emberi tevékenység és a 

modern ipari folyamatok nega-

tív hatással voltak és vannak a 

környezetünkre és az egészsé-

günkre is, hosszú távon pedig 

súlyos következményekkel jár-

hatnak az életünkre és a boly-

gónkra. Azonban a légszeny-

nyezés, az éghajlatváltozás, a 

talajerózió, az erdőirtás, az állat- 

és növényfajok kihalását ered-

ményező emberi tevé-

kenységek, valamint a 

víz- és óceánszennye-

zés okozta károkat már 

számos módon lehet csök-

kenteni.

Az első lépés a környeze-

ti problémák megértése és 

azonosítása, majd a megfele-

lő megoldások kidolgozása és 

végrehajtása. Kulcsfontosságú 

a fenntartható energiaforrások-

ra való áttérés, az energiataka-

rékosságra való összpontosítás, 

de lényeges a hulladékgazdál-

kodás rendszerének újragon-

dolása is, ahogyan a környe-

zetbarát szokások kialakítása. 

A tudatosság és az oktatás 

szintén elengedhetetlen része 

a rendszernek: az embereknek 

meg kell érteniük a környezet-

védelem fontosságát, a környe-

zeti problémákat, a saját hatá-

sukat a környezetre, és hogy 

hogyan lehetnek részesei a 

megoldásoknak.

KOMOLY SZEREPBEN 
AZ ÜZLETI SZFÉRA
A vállalatok számára a fenntart-

hatósági megoldások megis-

merése és alkalmazása nélkü-

lözhetetlen a környezetvédelem 

és az üzleti siker szempontjá-

ból. Ebben nagy segítségük-

re vannak ennek a területnek a 

szakértői, mint például a Pan-

non Egyetem, amely konfe-

renciákkal, tanfolyamokkal, 

workshopokkal, tanácsadói 

szolgáltatásokkal és különböző 

képzésekkel kínál lehetőséget a 

fenntarthatósággal kapcsolatos 

kérdések megoldására.

a 
o-
g-

n

ace

ak,

de-

r-

n, 

-

” 

é-

túl, és biztosítja a munkavállalók 

jogait. Egy, a fenntarthatóságot 

szem előtt tartó vállalat szakít az

„egyszer hasz-

nálatos kultú-

rával”, maxi-

malizálja a 

nyersanyag- 

tásigé

Az

dulath

mi ba

Ne

gyar N

hitelin

készít

Perger 
András

(Forrás: Pannon 

Egyetem Fenntartható-

sági Megoldások 

Kutatólaboratórium)

Van új a Nap alatt

re aa környezeti, a gazdaságigi 

ésés a társadalmi fenntarthatótó-

sáág. AA környezeti fenenntarthata ó-

sáságg azt jelenti, hoogygy mmeg kkelell g

óvnunk a terméészszete i erőforrárá-

sokat, és miininimamalizálnunk kkelll  a 

káros anyayagogok kibocsátásáát; a 

gazdasságágii azt, hogy az emmbee-ii

ri tevvékékeenységekkel összeffügg-

géésbsben a gazdasági növö ekkeddés 

fenntartható legyen, éés aa 

EZT ÉRTJÜK... DE HOGYAN 
VALÓSÍTHATÓ MEG?
A fenntarthatóság felé vezető út 

olyan környezetkímélő megol-

dásokkal van „kikövezve”, mint 

például a megújuló energiafor-

rások, a környezetbarát közle-

kedési eszközök használata, azaz 

energiahatékony házak ésé  épüpü--

letek, a hulladékcsökkentééss ésésé  a 

tudatos fogyasztás. HaHa aaa fffenn-

talajerózió, az erdőirtás, az állat  

és növényfajok kihalását ered-

ményyeze ő emberi tevé-

kenyséségek, valamint a 

víz- ééss óceánszennye-

zés okokozta károkat már 

számmoso  módon lehet csök-

kentnttenenennenenniiii.i.

AAz eeellsll ő lééépépés s aa kökörnrnyeyezeze-

tti prorobblémémákák mmegegérértétésese éés s 

azazono oosíításása,a, mmajajdd a a memegfgfelele-e-

lő mmeegololdádásosok k kikidodolglgozozásásaa ésés 

végrg eehajajtátásasa.. KuKulclcsfsfonontotosssságágú ú 

megoldásoknak. fenntarthatósággal kapcsololatatosos 

kérdések megoldásásárara.

(F(Fororrárás:s: PPanannonon n 

EgEgyeyetetem m FeFennnntatartrthahatótó--

sáságigi MMegegololdádásosok k 

KuKutatatótólalaboboraratótóririumu )

VaVaVaVaVaVaVaVaVaVaVaVaVaVaVVaVaVaVVaVaVaVaVaVaVaVaVaVaVaVaVVaVVaVaaVVaVVVaVVaVaV n n n nnnnnn nnn nn n nnnnnnnnnnn nnnnn újújújújújújújújújújújújújújújújjújújújújújújújújújújújúújújjújújújújújújjj aaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaa NNNNNNNNNNNNNNNNNNNNNNNNNNNNNNapapapaapaapaapapapapapapapapapaapapapapap aaaaaaaaaaaaaaaaalalalalalalalalalalalalalllalll ttttttttttttttttt



 I. SZÁM | 2023. JÚNIUS | 7HITELGARANCIA KIS- ÉS KÖZÉPVÁLLALKOZÁSOK ÜZLETI LAPJA

ZÖLDEN | A JÖVÕ SZÍNRE LÉP

MAGYARORSZÁG A fenntartható modell 
alapján működő cég vezetői elkötelezettek a 
fenntarthatóság mellett, és képesek a szem-
lélet jegyében a mindennapi tevékenységeket 
is átalakítani. Tudatosan és szisztematikusan 
környezetkímélő eszközöket használnak, és 
minden folyamatot mérnek, nyomon követnek, 
fejlesztenek. [GARANTIQA]

Egy cég akkor működik kör-

nyezettudatosan, ha a veze-

tője elkötelezett a fenntart-

hatóság mellett, vagyis „zöld 

szemüvegen” keresztül látja a 

vállalat működését, és a tévhi-

tek közé sorolja, hogy a piaci 

versenyben a fenntarthatóság 

bármilyen akadályt jelentene.

„Tapasztalataink szerint 

minél kisebb egy vállalat, a 

zöldfordulat sikere annál in-

kább a vezető személyes hoz-

záállásán, elkötelezettségén 

múlik, míg a nagyobb válla-

latoknál a kulcs a módsze-

res és konzisztens végrehaj-

tás és visszamérés” – tudtuk 

meg dr. Mezősi Balázstól, a 

DevEco Consulting ügyve-

zetőjétől, aki az MKIK-val, a 

KPMG-vel és dr. Szili Katalin-

nal közösen Fenntarthatósá-

gi Kézikönyvet készített a vál-

lalkozások számára, segítve 

azokat az átállásban.

ÉRTÉKET TEREMTENEK
A „zöld szemüveg” használata 

a vállalat mindennapjai során 

hatékonyabb és kevesebb 

környezeti terheléssel 

járó működést jelent. 

A gyártásban és te-

lephely-működte-

tésben korszerű 

energiame-

nedzsmentet és eszközöket, 

megoldásokat, a logisztikában 

pedig átgondoltabb folyama-

tokat és célokra szabott, taka-

rékosabb járműveket használ-

nak. Mérlegelni kell, hogy a 

tudatosan választott zöld(ebb) 

megoldás akár magasabb 

költségét kompenzálja-e a (ve-

vők egyre inkább zöld-elvárás-

rendszeréből fakadó) maga-

sabb bevétel, profit, ügyfél- és 

munkatársi elégedettség, vál-

lalati érték.

„Ez egy szemléletváltási fo-

lyamat, ami nem történik meg 

egyik napról a másikra. Ez egy 

út akadályokkal és nehézsé-

gekkel, ám a siker nem marad 

el” – mesélt tapasztalatairól 

dr. Mezősi Balázs, akinek 

cége a kisvállalatoktól a 

multinacionális vállalato-

kig már sokakat támoga-

tott az átállásban.

PÉLDAÉRTÉKŰ PÉLDA
A fenntarthatósági szemlélet ak-

kor működik jól, ha áthatja a vál-

lalat közös gondolkodását, dön-

tési szintjeit és tevékenységeit a 

vezetőtől a munkatársakig, aho-

gyan az történik a Holcim Ma-

gyarország Kft. esetében is.

„Mára a fosszilis tüzelőanya-

gokat 90 százalékban tudjuk 

kiváltani alternatívval, így több 

mint 45 százalékkal csökkent a 

fajlagos nettó CO
2
-kibocsátá-

sunk” – vázolta fel a változáso-

kat Hoffmann Tamás ügyvezető 

igazgató.

„A gyártástechnológia mel-

lett a teljes vállalati működés 

során is a fenntartható meg-

oldásokat tartjuk szem előtt: 

„Office Goes Green” kampá-

nyunk célja például az irodai 

háttérfolyamatok zöldítése” – 

tette hozzá a cégvezető.

Emellett a Holcim Magyar-

ország Kft. fontosnak tartja a 

helyi közösségek környezettu-

datos szemléletének kialakítá-

sát, ezért a témában különböző 

előadásokat tartanak; Face-

book-oldalukon a „Zöld Csütör-

tök” tippsorozatukat és 

a „betOn” pod-

castjukat szintén 

a fenntartható-

ság jegyében in-

dították.

EGY VÁLLALAT MINDENNAPJAI ZÖLD SZEMÜVEGEN KERESZTÜL

LÁTSZIK 
AZ ÉRTELME

AZ EGYRE TÖBBET TUDÓ ELEKTROMOS 

JÁRMŰVEK ELŐNYEI

TISZTA ÜZLET

Az elektromos közlekedési 

eszközök térhódítása folya-

matos és gyorsuló ütemű: 

egyre több autógyártó jelenti 

be, hogy 10-15 éven belül 

felhagy a robbanómotoros 

autók értékesítésével. Az 

autókat illetően a következő 

években várható a távol-ke-

leti gyártók megjelenése is, 

amely a kínálatot színesíteni, 

az árakat pedig csökkenteni 

fogja.
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datos szemléletének kialakítá-

sát, ezért a témában különböző
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Mezősi 
Balázs

Hoffmann 
Tamás

MAGYARORSZÁG Csöndes és környezetkí-
mélő, emellett alacsonyabb az üzemeltetési 
költsége is. Az elektromos autók regisztráci-
ós, illetve cégautóadó-mentességet élveznek, 
az ingyenes parkolás pedig már csak ráadás. 
E-bike-ot állami támogatással vásárolhatunk, 
a cégek pedig adómentesen, béren kívüli jutta-
tásként biztosíthatják dolgozóiknak, akár ma-
gáncélú használatra is. [GARANTIQA]

Hazánkban folyamatosan nő az 

elektromos közlekedési eszkö-

zök száma: ma több mint 39 

ezer tisztán elektromos gépko-

csi rója az utakat. Az elektro-

mos (rásegítésű) kerékpárok is 

népszerűek, belőlük szakértői 

becslések alapján 40-45 ezer, 

míg elektromos rollerből közel 

80-100 ezer gurul az utakon.

Pukler Gábor, a Jövő Mo-

bilitása Szövetség elnöke az 

elektromos meghajtású esz-

közök előnyeként a mérsékelt 

helyi környezet- és zajszeny-

nyezést, illetve az elektromos 

autók esetében a jelentősen 

alacsonyabb üzemeltetési költ-

séget emelte ki. A szakember 

számításai szerint ugyanis a 

villanyautók „üzemanyagkölt-

sége” kb. a negyede a robba-

nómotoros társaikhoz képest, 

ami megújuló áramforrások 

alkalmazásával tovább csök-

kenthető.

Az elnök hangsúlyozta, hogy 

az állam több módon is ösz-

tönzi az elektromos járművek 

vásárlását: elektromos autókra 

korábban többször írtak ki pá-

lyázatot, elektromos kerékpá-

rokra pedig jelenleg is elérhe-

tő az állami támogatás, illetve 

2022. január 1-jétől adómen-

tesen, béren kívüli juttatásként 

biztosíthatnak a cégek kerék-

párt dolgozóiknak, akár magán-

célú használatra is. Az elektro-

mos autók regisztrációs, illetve 

cégautóadó-mentességet, vala-

mint a legtöbb hazai települé-

sen ingyenes közterületi par-

kolás élveznek. A megtérülési 

idő nagyban függ attól, hogy az 

autót publikus töltőn vagy ott-

hon – esetleg megújuló energia-

források bevonásával – töltjük.

Az elektrifikáció megállít-

hatatlan a közlekedés tekin-

tetében. Az autók esetében a 

költséghatékony hatótávnöve-

lés az egyik fő fejlesztési irány, 

emelte ki Pukler Gábor, majd 

hozzátette: az akkumuláto-

rok anyagától kezdve a töltési 

ciklusszámig újabb és újabb 

fejlesztések folynak. Dicsére-

tesnek tartja, hogy egyre keve-

sebb ritkán előforduló vegyü-

letet használnak, folyamatosan 

zajlanak kutatások, amelyek 

a ritkaföldfémeket váltanák ki, 

mint például a sótartalmú vagy 

a mobiltelfonoknál már hasz-

nált grafén akku. A kétirányú 

töltés – amikor például az au-

tónk akkumulátorában tárolt 

energiát használjuk a háztar-

tási gépeink üzemeltetésére – 

szintén az energiahatékonysá-

got növeli.

Pukler 
Gábor

Az idő nekik 
dolgozik
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MAGYARORSZÁG Napi szinten ömlenek a hírek 
a klímaváltozás elleni harcról, a fenntarthatósá-
gi törekvésekről, a zöldtechnológiai újításokról 
– lényegében az élet minden színteréről. Így a 
pénzügyi szektor is igyekszik megmutatni, hogy 
milyen lépéseket tesz a tudatos jövőépítés jegyé-
ben. Cikkünkben annak jártunk utána, hogy eb-
ben a folyamatban hol tartunk most, de szó lesz 
arról is, hogy a kkv-szektorban miért érdemes a 
zöldutat járni. Többek között könnyen elérhető 
hitelek is rendelkezésre állnak azon vállalkozások 
számára, amelyek komolyan veszik a környezet-
tudatos gondolkodás alaptételeit. [GARANTIQA]

Már évek óta fókuszban van a 

fenntarthatóság, valamint a klí-

maváltozás elleni harc. 

Az egyik legfontosabb kiindu-

lópont a 2015-ös Párizsi Egyez-

mény, amely többek között azt 

tűzte ki célul, hogy a világ or-

szágai 2 Celsius-fok alatt tartják 

a globális felmelegedést az ipa-

rosodás előtti szinthez képest. 

Az EU vállalta azt is, hogy 55 

százalékkal csökkenti az összes 

üvegházhatásúgáz-kibocsátás 

mértékét 2030-ra. Ehhez azon-

ban rengeteg forrás kell; mér-

tékadó becslések szerint csak 

az utóbbi cél elérése évente mi-

nimum 180 milliárd euró értékű 

beruházást feltételez.

A fejlesztések finanszírozá-

sában pedig a bankok kapják a 

főszerepet.

Ezzel párhuzamosan szá-

mos globális szervezet (köztük 

a Nemzetközi Valutalap – IMF, a 

Gazdasági Együttműködési és 

Fejlesztési Szervezet – OECD) 

különböző klímavédelmi progra-

mot indított, az Európai Központi 

Bank pedig kulcsfontosságú té-

nyezőként azonosította az éghaj-

lattal kapcsolatos kockázatokat.

Éppen ezért uniós szinten a 

2022–2024-re vo-

natkozó felügyeleti prioritások 

közé került az éghajlattal kap-

csolatos törekvések és a kör-

nyezeti kockázatok megfelelő 

kezelése.

EGY JÓ GYAKORLAT, 
AMELY MINTÁT MUTATHAT
Ezek azonban csak a „nagy kép” 

részletei, sokkal fontosabb, hogy 

mi történik a gyakorlatban, azaz 

hogyan lehet kialakítani egy jól 

működő, a zöldcélokhoz pasz-

szoló finanszírozási rendszert, 

amelyben részt vesz az adott or-

szág jegybankja, a kereskedelmi 

bankok, a vállalatok, ezen belül a 

kis- és középvállalkozói szektor, 

valamint a lakosság.

A nemzetközi példák alapján 

nagyok az eltérések. A szakem-

berek viszont előszeretettel em-

lítik etalonként a szingapúri jegy-

bankot (MAS), amely 2021-től 

elindította a világon egyedülálló-

nak számító támogatási rend-

szerét, a Green and Sustainabi-

lity-Linked Loan Grant Scheme 

(GSLS) nevű kezdeményezést. 

Ennek az a lényege, hogy 

mérettől függetlenül segíti a 

zöld- és fenntartható finanszíro-

zás megszerzésében a vállala-

tokat (így akár a kis- és közép-

vállalkozásokat is), valamint a 

bankokat 

is arra ösztönzi, hogy zöld- és 

fenntartható hitelekkel kapcso-

latos keretrendszereket alakítsa-

nak ki az ilyen célú finanszírozás 

minél szélesebb körű eléréséhez.

AZ ESG-KRITÉRIUMOK 
FONTOSSÁGÁRÓL
A zöldpénzügyek esetében fon-

tos beszélni az úgynevezett 

ESG-kritériumokról is. 

Az ESG az Environmental (kör-

nyezeti), Social (társadalmi) és 

Governance (irányítási) angol sza-

vak rövidítése, és egymás mellé 

illesztve egy keretrendszert jelöl.

Az ESG-tényezőket a bankok-

nak kötelező figyelembe venniük a 

finanszírozási modellekben, így az 

üzleti szférában tevékenykedő vál-

lalatoknak érdemes minél előbb 

törődni ezekkel a szempontokkal.

Az új szabályozások szintén 

ezt tartják alapnak, és a be-

fektetők is egyre jobban figye-

lembe veszik, hogy egy-egy 

cég ténylegesen törekszik-e az 

ESG-szempontok figyelembe-

vételére, fejlesztésére, ezáltal a 

fenntarthatóságra. Ez amúgy 

zsebre menő játék, ugyanis 

nemzetközi szinten is egyre na-

gyobb teret nyernek az úgyne-

vezett zöldhitelek, amelyeknél az 

ESG- és fenntarthatósági szem-

pontokhoz passzoló beruházá-

sokra a piaci konstrukciókhoz 

képest olcsóbb finanszírozást 

lehet igénybe venni.

Bár sok kkv számára a mos-

tani, a 2010-es évek második 

felében látott tempós növekedés 

jellemezte gazdasági környezet-

ben a stabilitás, a jövedelmező-

ség megőrzése szerepel a prio-

ritási sorrend elején, de érdemes 

az említett ESG-hez, ezen ke-

resztül a fenntarthatósághoz 

köthető tényezőket is figyelembe 

venni, ha pénzügyi és üzleti ter-

veket készítünk. Rengeteg pél-

dát lehetne sorolni – gondoljunk 

csak az energetikai korszerűsí-

tésekre, amelyek ugyan jelentős 

beruházást igényelnek, ugyan-

akkor hosszabb távon könnyen 

megtérülhetnek.

EGYRE TÖBB LEHETŐSÉG 
A ZÖLDCÉLOK ELÉRÉSÉRE
Az infláció elleni harc miatt a 

magyarországi kamatkörnyezet 

egyelőre magasnak mondható, 

ami nyomot hagy a vállalatok, 

ezen belül a kkv-k hitelfelvéte-

li kedvén is: 2023 első negyed-

évében a kkv-k esetében a 

hitelszerződési volumen 18 szá-

zalékkal maradt el az egy évvel 

korábbitól.

Az inflációs nyomás enyhü-

lése azonban az alacsonyabb 

kamatok irányába mutat, ami 

magával hozhatja a vállalati hite-

lezés élénkülését is. Ezen túlme-

nően a támogatott konstrukciók 

nyújtanak olyan lehetőségeket, 

amelyek segíthetnek a kitűzött 

célok elérésében.

Többek között a Széchenyi 

Kártya Program keretében 5 szá-

zalékos kamattal lehet többféle 

hitelt (folyószámlahitelt, forgóesz-

közhitelt) igényelni, de a feltételek 

teljesülése esetén lehetőség van 

akár tízéves futamidejű, 1–500 

milliós beruházási hitel felvéte-

lére is, amelynek segítségével a 

vállalkozások – egyebek mellett – 

energiahatékonysági fejlesztése-

ket is finanszírozhatnak.

Vagyis összességében nem 

az a kérdés, hogy szükség 

van-e a zöldgondolkodásra és 

az abból eredeztethető meg-

valósítási tervekre, hanem az, 

hogy egy cég életében mikor jön 

el ez a pillanat.

Ha pedig igaznak fogadjuk el 

ezt a megállapítást, az a jóslat is 

igazolást nyerhet, hogy pénzügyi 

oldalon várhatóan egyre na-

gyobb teret kapnak a fenntart-

hatósági célokra figyelmet fordí-

tó finanszírozási megoldások.

CSAK A ZÖLDEN GONDOLKODÓ VÁLLALKOZÁSOK LEHETNEK A JÖVŐ BAJNOKAI

LÉPÉSKÉNYSZERBEN

A figyelem 
középpontjában

Egy hajóban evezünk


